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Innstilling til Stortinget 
fra helse- og omsorgskomiteen

Dokument 8:87 S (2018–2019)
Innstilling fra helse- og omsorgskomiteen om
Representantforslag fra stortingsrepresentant
Kristoffer Robin Haug om å gjøre ordningen med
brukerstyrt personlig assistanse reell for alle

Til Stortinget

Bakgrunn
I dokumentet fremmes følgende forslag:

«1. Stortinget ber regjeringen fremme forslag om å
implementere bestemmelsene i FNs konvensjon
om rettighetene til personer med nedsatt funk-
sjonsevne i norsk lovgivning, og sørge for at ordnin-
ger med brukerstyrt personlig assistanse (BPA) blir
universell for alle innbyggere.

2. Stortinget ber regjeringen i den varslede utrednin-
gen av BPA-ordningen:
a. utrede muligheten for å flytte BPA-ordningen

ut av Helse- og omsorgsdepartementet til
Arbeids- og sosialdepartementet.

b. utrede muligheten for at BPA-ordningen finan-
sieres direkte av staten, slik at man sikrer et likt
og kontinuerlig tjenestetilbud uavhengig av
hvor i Norge en borger bor, og på en måte som
sikrer intensjonene med ordningen.

c. utrede muligheten for at rett til BPA, uavhengig
av timetall og alder, også kan gjøres gjeldende
når denne måten å yte hjelp på er nødvendig
for å kunne leve et selvstendig liv.

3. Stortinget ber regjeringen fra og med den varslede
utredningen av BPA-ordningen, opprette et tettere

samarbeid med bruker- og pårørendeorganisasjo-
ner og organisasjoner som arbeider interessepoli-
tisk innen disse feltene, for å sikre reell medvirkning
og inkludering for alle brukergrupper.»

Det vises til dokumentet for nærmere begrunnelse
for forslagene.

Komiteens merknader
K o m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  E l i s e  B j ø r n e b e k k- Wa a g e n ,  To r e
H a g e b a k k e n ,  I n g v i l d  K j e r k o l ,  Tu v a  M o f l a g
o g  Te l l e f  I n g e  M ø r l a n d ,  f r a  H ø y r e ,  To r i l l
E i d s h e i m ,  E r l e n d  L a r s e n ,  S v e i n u n g
S t e n s l a n d  o g  C a m i l l a  S t r a n d s k o g ,  f r a
F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  Å s h i l d  B r u u n -
G u n d e r s e n  o g  K n u t  M a g n e  F l ø l o ,  f r a
S e n t e r p a r t i e t ,  K j e r s t i  To p p e ,  f r a  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,  S h e i d a  S a n g t a r a s h ,  f r a
Ve n s t r e ,  C a r l - E r i k  G r i m s t a d ,  o g  f r a
K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i ,  l e d e r e n  G e i r  J ø r g e n
B e k k e v o l d , viser til representantforslaget i
Dokument 8:87 S (2018–2019). Daværende eldre- og
folkehelseminister Åse Michaelsen har uttalt seg om
forslaget i brev til komiteen av 26. mars. Brevet følger
som vedlegg til denne innstillingen. K o m i t e e n  har i
tillegg anmodet om skriftlige innspill til representant-
forslaget og har mottatt 5 innspill. 

K o m i t e e n  deler visjonen om et samfunn der alle
kan delta, og at for å komme dit må det legges til rette for
at personer med nedsatt funksjonsevne i arbeidsliv og
dagligliv kan fungere. 

K o m i t e e n  viser til at Stortinget rettighetsfestet
brukerstyrt personlig assistanse (BPA) fra 1. januar 2015.
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Rettighetsfestingen skulle sikre BPA til mennesker med
funksjonsnedsettelser som trenger mer enn 25 timer as-
sistanse i uka, og som er under 67 år. BPA kan bidra til at
man kan ta en utdanning, stå i jobb, fylle sin rolle i rela-
sjon til venner og familie og engasjere seg politisk eller i
lokalsamfunnet. Ordningen er også ment som et verk-
tøy som skal bidra til at borgere med assistansebehov,
på like vilkår som øvrige innbyggere, får mulighet til å
leve et selvstendig og aktivt liv.

K o m i t e e n  viser videre til at BPA-ordningen i dag
ligger under Helse- og omsorgsdepartementet, og at det
er kommunene som er ansvarlige for behandling og til-
deling. K o m i t e e n  er også kjent med at det har kom-
met mange klager og henvendelser til pasient- og
brukerombudene og til fylkesmennene om forskjellsbe-
handling og manglende oppfyllelse av rettigheter.

K o m i t e e n  merker seg at regjeringen erkjenner at
BPA ikke fungerer slik den skal etter at den individuelle
rettigheten ble innført i 2015, og at regjeringen har om-
talt flere tiltak for å rette opp i dette i Granavolden-er-
klæringen.

K o m i t e e n  viser til at regjeringen vil 
– definere BPA-ordningen som et likestillingsverktøy,

og ikke en helseordning. 
– at innvilgelse av timetall for BPA skal være en faglig

vurdering, slik at flytting mellom kommuner ikke
skal påvirke timetallet som er innvilget.

– fjerne den øvre aldersgrensen på 67 år for rett til
brukerstyrt personlig assistanse for dem som alle-
rede har fått innvilget ordningen.

– gjennomføre en NOU for å sikre at ordningen fun-
gerer etter hensikten, herunder utrede hvordan den
kan utvides for å sikre deltagelse i fritidsaktiviteter.

– at ordningen skal være reelt brukerstyrt.

K o m i t e e n  merker seg at forslagsstilleren er be-
kymret for at dette ikke er tilstrekkelig for å tette det sto-
re gapet mellom antallet mennesker med behov for
personlig assistanse og de som mottar det.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  viser til Stortingets behandling av
Dokument 8:172 S (2017–2018) fra representanter fra
Kristelig Folkeparti om utviklingshemmedes rettighe-
ter, jf. Innst. 377 S (2017–2018). I denne behandlingen
fattet et flertall, mot stemmene fra Høyre, Venstre og
Fremskrittspartiet, følgende vedtak: 

«Stortinget ber regjeringen legge frem en Stortings-
melding om sikring av utviklingshemmedes rettigheter
der det legges vekt på å sikre at FN-konvensjonen om
rettighetene til mennesker med nedsatt funksjonsevne
(CRPD) fullt ut skal gjennomføres på alle relevante sam-
funnsområder, blant annet gjennom en helhetlig til-
nærming på departementsnivå for hvordan man skal nå

politiske målsettinger for utviklingshemmede, og sikre
en koordinert innsats.» 

D i s s e  m e d l e m m e r  forventer at dette arbeidet
snarlig kommer i gang. 

D i s s e  m e d l e m m e r  viser også til Innst. 11 S
(2018–2019) fra helse- og omsorgskomiteen til stats-
budsjettet for 2019. I behandlingen av budsjettdoku-
mentene for 2019 er blant annet følgende merknad:

«Komiteens medlemmer fra Arbeiderpartiet, Sen-
terpartiet og Sosialistisk Venstreparti har merket seg at
Norges Handikapforbund (NHF) i sitt høringsinnspill
til statsbudsjettet påpeker at flere evalueringer, inklu-
dert NHFs egen rapport «Likestilling og deltakelse i
revers?», dokumenterer helt andre erfaringer og funn
enn regjeringen beskriver, og viser en virkelighet der
rettighetsfestingen av brukerstyrt personlig assistanse
(BPA) ikke fungerer etter intensjonene. Disse medlem-
mer mener dette er en bekymringsfull situasjon, som
det dessverre ikke ser ut til at regjeringen i tilstrekkelig
grad erkjenner.

Disse medlemmer mener regjeringen må sørge for
at forvaltningen av BPA utredes, slik at praksis blir i tråd
med Stortingets intensjoner. Disse medlemmer vil
understreke viktigheten av at representanter for funk-
sjonshemmedes organisasjoner involveres i utred-
ningsgruppen.»

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  viser til den varslede
NOU-en og helseministerens svarbrev til komiteen om
mandatet. Mandatet skal ifølge helseministeren sikre
en utredning av spørsmål som har vært reist av brukere
og brukerorganisasjoner, og bidra til en ordning som er
bærekraftig for tjenesten. Mandatet skal utformes på en
måte som gir anledning til å se alle spørsmålene i sam-
menheng uten at man i forkant skal binde seg opp til
konkrete løsninger. D i s s e  m e d l e m m e r  forutsetter
at mandatet for NOU-en blir bredt, og ser fram til resul-
tatet av dette arbeidet. 

D i s s e  m e d l e m m e r  er enige med forslagsstiller i
behovet for snarlig å få utredet gode løsninger for ord-
ningen med brukerstyrt personlig assistanse, idet ord-
ningen ikke fungerer godt nok etter intensjonen og for-
di det er stor variasjon mellom kommunene i praktise-
ringen av ordningen. D i s s e  m e d l e m m e r  mener
utredningen må foreslå tydeligere retningslinjer for
praktiseringen av BPA, og i den sammenheng vurdere
eventuell forskriftsfesting og departementstilknytning
for ordningen. Videre må utredningen involvere bru-
ker- og pårørendeorganisasjoner for å sikre reell med-
virkning. En slik utredning må likevel ikke være en hvi-
lepute for regjeringen, da det er behov for umiddelbare
tiltak som sørger for at ordningen praktiseres mer i tråd
med intensjonen. 

D i s s e  m e d l e m m e r  mener for øvrig at noe av
dagens utfordring med BPA-ordningen skyldes en svek-
ket kommuneøkonomi, og viser til sine partiers alterna-
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tive budsjett for 2019, som prioriterte 3,5 mrd. kroner
mer til kommunene.

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  S e n t e r p a r t i e t  vi-
ser til at Senterpartiet ved Stortingets behandling av
Prop. 86 L (2013–2014), jf. Innst. 294 L (2013–2014),
fremmet følgende forslag: 

«Stortinget ber regjeringen fremme forslag til føl-
gende endringer i pasient- og brukerrettighetslovens
bestemmelser om rett til brukerstyrt personlig assis-
tanse (BPA):
– at rettighet til BPA som regel skal gis til brukere som

selv kan ivareta rollen som arbeidsleder med unn-
tak av barn under 18 år der foreldre/foresatte
ønsker og kan ivareta arbeidslederrollen på vegne
av barnet

– at rettighet til BPA ikke omfatter tjenester som kre-
ver flere enn én tjenesteyter til stede eller nattjenes-
ter, og at det ikke skal gjøres unntak fra dette

– at rettighet til BPA begrenses til personer som har
«stort behov» for personlig assistanse etter en indi-
viduell vurdering av brukerens hjelpebehov, frem-
for et fastsatt timetall

– at rettighet til BPA må gi dem som oppfylte vilkå-
rene før oppnådd aldersgrense, rett til at ordningen
videreføres om vilkårene ellers er til stede.

– at det stilles krav til Norsk Standard ved anskaffelse
av BPA (NS 8435), og at det settes krav om tariffavta-
ler

– at det settes tydelige krav til opplæring av arbeidsle-
deren i forskrift.»

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  viser til at utgangspunktet for BPA har vært
kampen for selvstendig liv og selvbestemmelse, og ikke
behovet for helsetjenester. Når ordningen i dag knyttes
til behovet for helsetjenester, og ordningen er lagt til
kommunene uten forskriftsfesting av gjennomførin-
gen, oppnår en ikke det som var hensikten, nemlig selv-
bestemmelse. D e t t e  m e d l e m  viser til at BPA var
ment som assistanse for å kompensere for funksjonstap,
altså et hjelpemiddel som skulle kunne styres av den
enkelte. D e t t e  m e d l e m  mener dette viser klart at
BPA må bli et hjelpemiddel lagt til og finansiert over fol-
ketrygden.

D e t t e  m e d l e m  mener derfor at ordningen med
brukerstyrt personlig assistanse må over til folketryg-
den, finansiert som et hjelpemiddel. Inntil dette blir
gjennomført, må det til endringer som får slutt på at
ordningen ikke brukes slik den skal, og som sikrer at ret-
tigheter ikke tolkes ulikt i ulike kommuner.

Mange har behov for en ren likestillings- og selvbe-
stemmelsesordning. D e t t e  m e d l e m  mener disse
personene må ha tilgang til BPA på linje med andre nød-
vendige hjelpemidler.

D e t t e  m e d l e m  mener også det bør utvikles en
ny ordning med brukerstyrt personlig helsehjelp, og at

en slik ordning vil være hensiktsmessig for familier/per-
soner med behov for mer avansert helsehjelp, og even-
tuelt andre særlige behov.

D e t t e  m e d l e m  viser til Stortingets behandling
av representantforslag fremmet av Sosialistisk Venstre-
parti om tiltak for familier med store pleie- og omsorgs-
behov, Dokument 8:50 S (2018–2019), jf. Innst. 216 S
(2018–2019), der det ble stemt over blant annet forslag
om å legge BPA under folketrygden og forslag om å for-
skriftsfeste retten til brukerstyrt personlig assistanse.
D e t t e  m e d l e m  merker seg at Sosialistisk Venstrepar-
ti var alene om å fremme dette forslaget i komiteen. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  viser til at det under arbeids- og
sosialkomiteens høring knyttet til behandlingen av Do-
kument 8:50 S (2018–2019) ble vist til store kommunale
forskjeller i tildeling og utforming av BPA, og at tildelin-
gene ligger langt under det behovet som ble anslått i for-
bindelse med rettighetsfestingen. Det samme finner vi i
rapporten «Mitt liv – mitt ansvar!» fra ULOBA – Inde-
pendent Living Norge, som dokumenterer at flere opp-
lever å få redusert sitt tilbud, at kampen om å få nok
timer er blitt hardere, at mange gis mindre selvbestem-
melse, og at det settes mer fokus på basale krav enn selv-
bestemmelse. Den viser også at kontroll og
rapportering har økt, og at det har blitt mer institusjo-
nalisering.

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  viser videre til Sosialistisk Venstrepartis
merknader og forslag under Stortingets behandling
16. juni 2014 av Prop. 86 L (2013–2014) Endringer i pasi-
ent- og brukerrettighetsloven (rett til brukerstyrt per-
sonlig assistanse), jf. Innst. 294 L (2013–2014). 

D e t t e  m e d l e m  ønsker primært at BPA-ordnin-
gen legges under folketrygden, og at retten til bruker-
styrt personlig assistanse forskriftsfestet. Disse forslage-
ne er tidligere nedstemt i Stortinget. D e t t e  m e d l e m
fremmer i denne omgang følgende forslag: 

«Stortinget ber regjeringen utrede hvordan BPA-
ordningen kan finansieres direkte av staten, og hvordan
rett til BPA-timer kan gis direkte av staten, med mål om
at det gis et likt og kontinuerlig tjenestetilbud uavhen-
gig av hvor i Norge brukeren bor, og på en måte som sik-
rer intensjonene med ordningen.»

«Stortinget ber regjeringen fremme forslag om end-
ring av diskrimineringslovgivningen slik at retten til in-
formasjon, varer og tjenester for mennesker med
nedsatt funksjonsevne inkluderes.»
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Forslag fra mindretall
Forslag fra Sosialistisk Venstreparti: 
Forslag 1

Stortinget ber regjeringen utrede hvordan BPA-
ordningen kan finansieres direkte av staten, og hvordan
rett til BPA-timer kan gis direkte av staten, med mål om
at det gis et likt og kontinuerlig tjenestetilbud uavhen-
gig av hvor i Norge brukeren bor, og på en måte som sik-
rer intensjonene med ordningen.

Forslag 2

Stortinget ber regjeringen fremme forslag om end-
ring av diskrimineringslovgivningen slik at retten til in-
formasjon, varer og tjenester for mennesker med
nedsatt funksjonsevne inkluderes.

Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av medlemmene fra

Arbeiderpartiet, Høyre, Fremskrittspartiet, Senterparti-
et, Venstre og Kristelig Folkeparti. 

K o m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser
til representantforslaget og råder Stortinget til å gjøre
følgende

v e d t a k :

Dokument 8:87 S (2018–2019) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentant Kristoffer Robin Haug om
å gjøre ordningen med brukerstyrt personlig assistanse
reell for alle – vedtas ikke. 

Oslo, i helse- og omsorgskomiteen, den 14. mai 2019

Geir Jørgen Bekkevold Åshild Bruun-Gundersen
leder ordfører
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VEDLE GG 

Brev fra Helse- og omsorgsdepartementet v/statsråd Åse Michaelsen til helse- og omsorgskomiteen, 
datert 26. mars 2019

Dokument 8:87 S (2018-2019) - Representantforslag 
om å gjøre ordningen med brukerstyrt personlig assis-
tanse reell for alle - Stortingsrepresentanten Kristoffer 
Robin Haug

Det vises til brev datert 12. mars 2019 fra Helse- og
omsorgskomiteen der komiteen ber om min uttalelse
vedrørende ovennevnte representantforslag. De kon-
krete forslagene er som følger:
1. Stortinget ber regjeringen fremme forslag om å

implementere bestemmelsene i FNs konvensjon
om rettighetene til personer med nedsatt funk-
sjonsevne i norsk lovgiving, og sørge for at ordnin-
ger med brukerstyrt personlig assistanse (BPA) blir
universell for alle innbyggere.

2. Stortinget ber regjeringen i den varslede utrednin-
gen av BPA-ordningen:
a. utrede muligheten for å flytte BPA-ordningen 

ut av Helse- og omsorgsdepartementet til 
Arbeids- og sosialdepartementet

b. utrede muligheten for at BPA –ordningen 
finansieres direkte av staten, slik at man sikrer 
et likt og kontinuerlig tjenestetilbud uavhengig 
av hvor i Norge en borger bor, og på en måte 
som sikrer intensjonene med ordningen.

c. utrede muligheten for at rett til BPA, uavhengig 
av timetall og alder, også kan gjøres gjeldende 
når denne måten å yte hjelp på er nødvendig 
for å kunne leve et selvstendig liv.

3. Stortinget ber regjeringen fra og med den varslede
utredningen av BPA-ordningen, opprette et tettere
samarbeid med bruker- og pårørendeorganisasjo-
ner som arbeider interessepolitisk innen disse fel-
tene, for å sikre reell medvirkning og inkludering for
alle brukergrupper.

Svar:
For personer som har nedsatt funksjonsevne og

stort behov for bistand, betyr BPA mye for muligheten
til å jobbe, ta utdanning og leve et aktivt og selvstendig
liv. I kommuner der de virkelig evner å ta i bruk BPA-
ordningen i samarbeid med brukerne, så gir det mest-
ring og muligheter. Ønsket om å sikre mennesker med
stort behov for praktisk bistand bedre muligheter til å ta
ansvar for eget liv og velferd var begrunnelsen for å ret-
tighetsfeste ordningen. Når regjeringen i Granavolden-
erklæringen har sagt at det skal nedsettes et offentlig ut-
valg for å se på BPA ordningen, er det for å sikre at den
fungerer etter hensikten, også fremover. 

Som bakgrunn for forslaget skriver representanten
at han er bekymret for at mandatet for den varslede
utredningen ikke er konkret nok for å sikre at svært nød-
vendige endringer av ordningen som fører til faktisk for-
bedring blir vurdert. Regjeringen skriver i erklæringen
"gjennomføre NOU for å sikre at ordningen fungerer et-
ter hensikten, herunder utrede hvordan den kan utvi-
des for å sikre deltagelse i fritidsaktiviteter. Ordningen
skal være reelt brukerstyrt." 

Når det gjelder forholdet til FN-konvensjonen om
rettighetene til personer med nedsatt funksjonsevne
som Stortinget ratifiserte i 2013, er utgangspunktet at
norsk rett anses å være i overensstemmelse med våre in-
ternasjonale forpliktelser. Spørsmål knyttet til imple-
mentering av denne eller andre konvensjoner i norsk
rett anser jeg derfor ikke som en naturlig del av en utred-
ning knyttet til BPA.

Utover dette kan jeg vanskelig se at forslaget bringer
noe særlig nytt til de punktene om BPA som er nedfelt i
regjeringsplattformen. Jeg vil nå utforme et mandat
som sikrer en utredning av spørsmål som har vært reist
av brukere og brukerorganisasjoner, og som bidrar til en
ordning som er bærekraftig for tjenesten. Det er av sen-
tral betydning at mandatet utformes på en måte som gir
anledning til å se alle spørsmålene i sammenheng uten
at vi i forkant skal binde oss opp til konkrete løsninger.
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